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»بگذارند ما س�كوت كنيم«. اي�ن جمله در يك 
مناظ�ره سياس�ي بي�ان نش�ده بلكه واكنش�ي 
اس�ت كه وزير بهداشت نس�بت به طرح مجلس 
ب�راي تحقي�ق و تفح�ص درب�اره هزينه ك�رد 
منابع در طرح تحول س�امت اتخ�اذ كرد. دكتر 
سيد حسن قاضي زاده هاشمي در واكنش به طرح 
تحقيق و تفحص حوزه س�امت گف�ت: اي كاش 
دوس�تان تحقيق و تفح�ص كنند ك�ه پرداختي 
كارگ�ران ب�راي درم�ان ب�ه تأمي�ن اجتماعي، 
در3۰ س�ال گذش�ته كج�ا هزينه ش�ده اس�ت. 
مطابق اصل هفتاد و شش��م قانون اساسي، مجلس  
شوراي  اس��امي  حق  تحقيق  و تفحص  در تمام  امور 
كشور را دارد. حالا هم در روزهاي پاياني عمر مجلس 
نهم تع��دادي از نمايندگان طرح تفح��ص از وزارت 
بهداش��ت و چگونگي هزينه كرد منابع در اين طرح 
را مورد بررسي قرار می دهند. عليرضا محجوب، نادر 
قاضي پور، مسعود پزشكيان، احمد توكلي، عبدالرضا 
مصري و الياس نادران و چند نماينده ديگر مجلس اين 
طرح را امضا كرده اند. طراحان اين تحقيق و تفحص 
اعام آمادگي نمودند كه بدون صرف ريالي از بودجه 
مجلس و در بازه زماني حداكثر چه��ار ماهه پس از 
تصويب طرح در صحن علني، گزارش آن را به مجلس 
ارائه كنند. وزير بهداشت اما در واكنش به اين طرح با 
اشاره به صحبت هاي خود درباره 9 درصد حق بيمه اي 
كه مردم به س��ازمان تأمين اجتماع��ي مي پردازند، 
گفت: من گفتم حق بيمه تأمين اجتماعي فقط بايد 

به حوزه درمان وارد شود. كساني كه به دنبال تحقيق 
و تفحص هستند كه البته ما از آن استقبال مي كنيم، 
كاش در اين زمينه تحقي��ق مي كردند و صادقانه به 
مردم گزارش مي دادند كه در 30 س��ال گذشته چه 
ميزان از پولي كه كارگران و مردم براي درمان به عنوان 
حق بيمه داده اند، براي درمان خرج شده است؟ اين 
يك سؤال ساده است و نياز به اين همه حاشيه سازي 
ندارد و آنچه كه ما درباره تجميع مي گوييم، براي اين 

موضوع است. 
  مردم قرباني اختاف مسئولان 

نا گفته پيداست كه اختاف بيمه ها و نظام بهداشت 
و درمان بالا گرفته اس��ت اما در اين ميان هر يك به 
هر راهكاري متوسل مي شوند تا ديگري را از ميدان 
به در كنند. هر چند در ميان اي��ن دعواهاي زرگري 
اين مردم هستند كه ضرر مي بينند، همچنان كه حق 
بيمه تكميلي بازنشستگان تأمين اجتماعي به دليل 
افزايش تعرفه هاي درمان از ۲3 ه��زار و ۲00 تومان 
به ۲۸ هزار و ۲00 تومان افزايش يافته است. خاصه 
اينكه ماجرا بر سر پول است؛ پولي كه هر ماه از حساب 
ميليون ها ايراني كسر و به حساب سازمان هاي بيمه گر 

ريخته مي شود. 
  اطراف تهران پر از بيمارستان بود اگر... 

 حالا و با طرح ماجراي تفحص مجلس از طرح تحول 
سامت، مس��ئولان وزارت بهداشت بيش از گذشته 
پيگير ماجراي ادغام بيمه هاي پايه درمان هستند و 
آنها هم سؤالاتي را از مسئولان تأمين اجتماعي مطرح 

مي كنند. 9 درصد حق بيمه اي كه بيمه شدگان تأمين 
اجتماعي به اين س��ازمان مي پردازند، چگونه و كجا 
خرج مي شود؟ ايرج حريرچي، قائم مقام وزير بهداشت 
در اين باره گفته اس��ت: بنابر اعام مسئولان فعلي و 
كارشناس��ان مختلف آنچه كه موجب نگراني است، 
اين موضوع است كه متأس��فانه در گذشته روالي در 
س��ازمان تأمين اجتماعي وجود داشت كه بر اساس 
آن قسمت قابل توجهي از 9 درصد حق بيمه مردم، در 

جاهايي غير از بهداشت و درمان هزينه مي شد. 
وزير بهداشت هم با بيان اينكه در تهران به اين وسعت 
بخش عمده اي از جامعه كارگري در حاش��يه تهران 
هس��تند، افزود: در طول اين س��ال ها اگ��ر پولي كه 
توسط مردم به آن سازمان داده شده، براي درمان آنها 
صرف ش��ده بود، الان اطراف تهران پر از بيمارستان 
بود. بنابراين دوس��تان بگذارند ما س��كوت كنيم و 
صحبت نكنيم چراكه به صاح ش��ان نيست. معاون 
اول رئيس جمهور دس��تور داده كه بيمه ها يك هزار 
ميليارد تومان از بده��ي 6 هزار ميلي��اردي خود را 

پرداخت كنند. 
  باقي ماندن چالش ها به رغم صرف بودجه كان 
اين ماجرا اما روي ديگري هم دارد و آن مواردي است 
كه قرار اس��ت در طرح تفحص مجلس از هزينه كرد 
منابع در طرح تحول سامت مورد بررسي قرار گيرد. 
اگر به سراغ قانون برنامه پنجم توسعه برويم اين فقط 
بحث ادغام بيمه ها نيس��ت كه مغف��ول باقي مانده و 
مباحث متعددي ني��ز در فصل س��امت اين برنامه 

اجرايي نشده است؛ مواردي كه در بندهاي هفت گانه 
طرح تفحص مجلس نيز ديده مي شود و بارها از سوي 
برخي از نمايندگان امضا كننده اين طرح از جمله دكتر 
مسعود پزشكيان به وزارت بهداشت تذكر داده شده 
بود. به بيان دقيق تر در حالي كه بن��ا بود يك درصد 
ارزش افزوده و 10 درص��د اعتبار هدفمندي يارانه ها 
صرف ارتقاي س��امت مناطق محروم شود اما بنا به 
تعبير پزشكيان، وزير اسبق  بهداشت با اجراي كتاب 
ارزشگذاري نسبي تعرفه ها اين منابع »به جيب چند 
تن از پزشكان گردن كلفت رفت«. از سوي ديگر اگر 
سري به بيمارستان هاي دولتي بزنيد، متوجه خواهيد 
ش��د اكثريت پزشكاني كه نام ش��ان در تابلوي سردر 
بيمارستان به چشم مي خورد و حقوق هيئت علمي 
را مي گيرند، در طول ماه چند ساعت در بيمارستان 
حضور دارند. اين پزش��كان وقت شان را در مطب ها و 
بيمارس��تان هاي خصوصي مي گذارند و بر سر بالين 
بيماراني حاضر مي ش��وند كه حاضرند مبالغ نجومي 
مورد درخواست ش��ان را بپردازن��د، در حالي كه اين 
خاف قانون اس��ت. ح��الا بناس��ت در طرح تفحص 
مجلس نحوه توزيع اعتبارات طرح تحول سامت بين 
روستاها و شهرها و منابع برخوردار و محروم،  تطبيق 
پرداختي به پزشكان و دست اندركاران بخش سامت با 
قانون مديريت خدمات كشوري،  بررسي نحوه پرداخت 
حق الزحمه پزشكان و پرستاران بخش دولتي و عمومي 
قبل از اجرا و پس از اجراي طرح تحول سامت،  گزارش 
اثربخشي مكانيسم هاي كنترل مالي و اداري اعمال 
شده جهت اطمينان از تك ش��غله و تمام وقت بودن 
پزشكان پس از اجراي طرح تحول سامت،  گزارش 
نحوه و ميزان برخورد با پزش��كان متخل��ف و نتايج 
حاصله، بررس��ي ميزان اعتبارات صرف ش��ده براي 
واردات دارو و تجهيزات پزش��كي پس از اجراي طرح 
تحول سامت و تطبيق آن با اباغ سياست هاي اقتصاد 
مقاومتي و در نهايت گ��زارش هزينه كرد از عمل يك 
درصد ارزش افزوده و هدفمندي يارانه ها به تفكيك 
حوزه، آموزش و پيشگيري و بهداشت و حوزه درمان 
مورد بررسي قرار بگيرد. به گفته نادر قاضي پور يكي از 
نمايندگان امضا كننده طرح تفحص، وزارت بهداشت 
در هفت ماهه نخست س��ال 9۴ به اندازه كل بودجه 
سال 93 و سه برابر بودجه سال 9۲ هزينه كرده است. 
اين در حالي است كه در طرح تحول سامت به مسئله 
رسيدگي به نقاط محروم، اقشار آسيب پذير جامعه و 
همچنين نيروهاي بهداشت و درمان و پرستاران هيچ 

توجهي نشده است. 
  وظيفه اي كه مغفول ماند 

مطابق قانون اساس��ي تفحص حق و وظيفه مجلس 
اس��ت، چه تفحص از نحوه هزينه ك��رد اعتبارات در 
طرح تحول سامت باشد و چه تفحص از هزينه كرد 
حق بيمه هاي پرداختي در تأمين اجتماعي. شايد اگر 
چنين تفحص هايي از بسياري از سازمان ها و نهادهاي 
ديگر هم صورت مي گرفت كمتر ش��اهد اختاس و 
هدر رفت منابع بودي��م؛  تفحص هايي كه بايد خيلي 

زودتر از اين اجرا مي شد. 
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 وزير بهداشت تأمين اجتماعي را  
به »شكستن سكوت« تهديد كرد

با نزديك ش�دن ب�ه اربعين حس�يني تاش ها 
ب�راي حض�ور در اي�ن راهپيماي�ي عظي�م هم 
ب�الا گرفت�ه و حج�م زائ�ران حاض�ر در مرزها 
براي ورود ب�ه خاك عراق س�ندي بر اي�ن ادعا 
اس�ت. با اينكه هنوز در بس�ياري از ش�هرهاي 
اي�ران كنس�ولگري هاي ع�راق ب�ا ازدح�ام 
درخواست كنندگان ويزا روبه رو است، مديركل 
عتبات سازمان حج و زيارت اعام كرد متقاضيان 
زي�ارت اربعين فق�ط تا ام�روز )س�وم آذرماه( 
فرصت دارند تا در س�امانه سماح ثبت نام كنند. 
 بر اساس مصوبه جلسه س��تاد مركزي ساماندهي 
اربعين كه در اواي��ل هفته و با حضور وزير كش��ور 
در محل وزارت كش��ور برگزار ش��د، آخرين مهلت 
ثبت نام مش��تاقان زيارت اربعين در سامانه سماح 
ساعت 16 روز سه شنبه سوم آذر 9۴ اعام شد.  در 
اين خصوص مديركل عتبات سازمان حج و زيارت 
گفت: »مشتاقان زيارت اربعين كه تا زمان ياد شده 
در سامانه س��ماح ثبت نام كرده باش��ند، لازم است 
حداكثر تا ساعت 1۴ روز پنج شنبه پنجم آذر مدارك 
خود را به دفاتر خدمات زيارتي كه در سامانه سماح 
انتخاب كرده اند، تحويل دهند.« محس��ن نظافتي 
يادآور شد: نام نويسي مش��تاقان زيارت اربعين در 
سامانه سماح به نشانيhttp://samah. haj. ir از 
ابتداي شهريور امسال آغاز شده است و تا سوم آذر 

ادامه خواهد داشت.«
  مرزها كم كم شلوغ مي شوند

فرمانده انتظامي ايام از افزايش محس��وس زائران 
حسيني در مرز مهران از روز گذشته خبر داد و گفت: 
»زائراني كه با ويزاي گروهي قصد خروج دارند بايد 
اصل ويزا را همراه داشته باشند ضمن آنكه همه افراد 
نيز بايد در مرز حضور داش��ته باشند.« سردار علي 
دولتي،  فرمانده انتظامي اس��تان ايام تصريح كرد: 
»از ۲0 آبان سال جاري تاكنون 13۸ هزار و 677 نفر 
براي شركت در اربعين حسيني از مرز مهران عبور 
كرده  اند.  وي تأكيد كرد: »اگرچه با ازدحام جمعيت 
بيشتري مواجه بوده  ايم اما با افزايش گيت ها در مرز 

مهران مشكل خاصي وجود ندارد.«
در همين رابط��ه فرمانده ناجا ني��ز از زائران اربعين 
خواست هنگام مراجعه به مرز، گذرنامه هاي معتبر 
به همراه داش��ته باش��ند و با پليس ايران و پليس 
كشور عراق همكاري كنند.  سردار حسين اشتري 
در بازديد از مرز ش��لمچه با بيان اينكه خوشبختانه 
تردد زائران اربعين در مرز شلمچه به خوبي در حال 
انجام است، وضعيت تردد روان است و خدماتي كه 
از طريق مردم به زائران ارائه مي ش��ود خوب است، 
گفت: »سازمان هاي مسئول نيز در مرز حضور دارند 
و همچنين در گيت ها، خروج زائران با سرعت خوبي 
در حال انجام است اما درخواس��ت ما اين است كه 
همه زائران حتماً گذرنامه هاي معتبر به همراه داشته 
باشند و ويزاي خود را در مبدأ و از شركت هايي كه از 
قبل سازمان حج و زيارت، امور خارجه و كنسولگري 

عراق اعام كرده اند، تهيه كنند.«
فرمانده ناجا در خصوص تعيين مرز ش��لمچه براي 
خروج اتب��اع خارجي در ايام اربعي��ن گفت: »اتباع 
خارجي نيز همانند ديگر زائران بايد با رواديد معتبر 

به مرز مراجعه كنند و گذرنامه همراه داشته باشند. 
مس��ئولان پايانه هاي مرزي وضعيت اتباع خارجي 
را مشخص كرده اند و كش��ور عراق هم اعام كرده 
كه اين اتباع بايد ويزاي خود را در كش��ور مبدأ اخذ 
كنند. البته رايزني هايي نيز با پليس عراق و مسئولان 
وزارت كش��ور و وزارت خارجه اين كش��ور داريم و 
سعي مي كنيم بخشي از مش��كات اتباع خارجي 
در هنگام خروج حل ش��ود، ولي آنچه مسلم است 
اينكه اتباع خارجي حتماً بايد ويزا و گذرنامه معتبر 

داشته باشند.«
  زائران بدون توقف وارد عراق مي شوند

معاون هماهنگ كننده پليس راهور ناجا، از افزايش 
3۲ درص��دي تردد زائران اربعين حس��يني در مرز 
شلمچه خبر داد و گفت: »اين افزايش تردد با اعمال 

مديريت، كنترل شده است.«
سردار محس��ن مهرايي كه براي بازديد از مرزهاي 
ش��لمچه در اين منطقه حضور داش��ت با اشاره به 
افزايش زائران تأكيد كرد: »اين امر كاماً در بازديد 
مشهود است و با آمادگي بس��يار خوبي كه عوامل 

ترافيك در ط��ول محور به وي��ژه در محدوده پايانه 
مرزي ش��لمچه داش��تند و همچنين برنامه هايي 
كه براي توقف خودروه��ا در محل هاي پيش بيني 
ش��ده صورت گرفته، اي��ن افزايش تردد ب��ا اعمال 
مديريت، كنترل شده است.« وي با اشاره به اينكه 
زائران بدون هيچ گونه مش��كل و توقفي در محورها 
با برنامه ريزي به پايانه ها مراجعه كرده و وارد خاك 
عراق مي شوند، تصريح كرد: »در روزهاي آتي شاهد 
افزايش تردد زائران خواهيم ب��ود و اين برنامه ها با 
قوت بيشتري ادامه خواهد داشت.« سردار مهرايي 
در خصوص تمهيدات لازم براي بازگشت زائران نيز 
گفت: »بيشترين برنامه ريزي ما براي بازگشت زوار 
اس��ت چراكه رفت در يك دوره زماني دو هفته اي 
انجام مي شود و به مرور زائران وارد خاك كشور عراق 
مي شوند اما بازگش��ت ظرف حداكثر سه روز است 
لذا تدابير بيشتري براي بازگشت اتخاذ شده است. 
اميدواريم بتوانيم نس��بت به س��ال گذشته شرايط 

مطلوب و بهتري را در شلمچه شاهد باشيم.«
  عراق كمك هاي خوبي كرده

در همين راستا اس��تاندار واس��ط عراق با اشاره به 
راه اندازي ۲6 گيت ورودي در پايانه مرزي واس��ط 
عراق با مرز مهران گف��ت: »كمك هاي خوبي براي 
تأمين وسايل نقليه انجام شده و هيچ مشكلي در اين 
رابطه وجود ندارد.« مالك خلف وادي كه به همراه 
سفير جمهوري اسامي ايران در كشور عراق براي 
بازديد از مرز بين المللي مهران به اين منطقه سفر 
كرده بود با بيان اينكه كش��ور عراق آمادگي كامل 
را براي پذيرايي از زائران اربعين حسيني دارد و در 
مقايسه با سال قبل شاهد افزايش تردد در مرزهاي 
ايران به خصوص مهران هستيم، گفت: »كمك هاي 
خوبي هم از سوي دولت عراق و هم از سوي ايران به 
خصوص در زمينه وسايل نقليه شده و هيچ مشكلي 
در زمينه تأمين وسايل نقليه وجود ندارد.« استاندار 
واس��ط عراق افزود: »تردد زائران اربعين حس��يني 
خاري در چشم تروريست ها خواهد بود و خوشحاليم 

كه ميزبان زائران حسيني هستيم.«

همه زائران بدون كمترين مشكل و توقف وارد عراق مي شوند
امروز آخرين فرصت براي ثبت نام زيارت اربعين در سامانه سماح است

زائراني كه با ويزاي گروهي قصد خروج دارند بايد با اصل ويزا در مرز حضور داشته باشند

  نماينده مقام معظم رهبري در اتحاديه انجمن هاي اسامي دانش آموزان 
با بيان اينكه دشمن با شبهه و شهوت به جان جوانان ما افتاده است، گفت: 

دشمن مي خواهد ذهن جوانان ما را نسبت به آرمان ها مخدوش كند. 
حجت الاسام والمس��لمين حاج علي اكبري با اش��اره به اينكه بچه هاي 
انجمن اسامي دو مسئوليت دشمن شناسي و خودشناسي را دارند، گفت: 
بچه هاي انجمن اسامي بايد دشمن را رصد و ديگر بچه ها را خبر كنند 
و با استفاده از هر فرصتي در مدرسه از جمله برپايي نمايشگاه، با ابتكار و 
هنرمندي، بچه هاي مدرسه را از دو چيز با خبر كنند؛ اول از آنچه داريم، 
دوم از دشمناني كه نمي خواهند داشته باشيم و اين نقش نجات غريقي 

است كه انجمن اسامي بايد در مدرسه داشته باشد. 
  بهره برداري از سه طرح  توليدي ش��امل توليد انواع مالت در كارخانه 
شهد زاگرس جهان بين شهركرد، توليد فوم هاي فشرده خاص در كارخانه 
كاسپين پليمر سپاهان بروجن و توليد انواع نشاسته در كارخانه نشاسته 
سپيدان زرين بروجن كه با مشاركت س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام 
)ره( در قالب طرح بركت انجام پذيرفته با حضور دكتر مخبر رئيس ستاد 
اجرايي فرمان حضرت امام )ره( و مسئولان اس��تاني ديروز رسماً اعام 
شد. همچنين در حاشيه اين مراس��م افتتاح چندين پروژه زيربنايي كه 
شامل پل س��ررك، حوزه علميه تلورد، ايل راه هاي تلخندان به سه جو و 
جيرون به لم لمي در مناطق محروم استان چهارمحال و بختياري به طور 

همزمان انجام شد. 
  مديرعامل س��ازمان تأمين اجتماعي با 
اشاره به اينكه بدهي 500 ميليارد توماني 
شهرداري تقسيط شده است، گفت:۸ هزار 
ميليارد تومان مطالبات قطعي از اشخاص 
حقيقي و حقوقي داريم. سيد تقي نوربخش 
درباره بيمه كارگران ساختماني نيز اظهار 
داش��ت: 900 هزار نفر كارگر س��اختماني 

تحت پوش��ش تأمين اجتماعي هس��تند و 50 هزار نفر نيز كه به عنوان 
قاليباف و كارگر ساختماني بيمه شده بودند ولي در اين مشاغل فعاليتي 

نداشتند حذف شده اند. 
  داريوش ورناصر، مديركل نوس��ازي مدارس شهر تهران با بيان اينكه 
نياز به احداث فضاي آموزش��ي در شهر تهران بيش��تر از مناطق محروم 
است، گفت: در استان تهران بيش از هزار و ۴00 مدرسه فرسوده و بالاي 
۴0 س��ال قدمت دارند. بيش از 3 هزار ميليارد براي ساخت هزار مدرسه 

فرسوده شهر تهران نياز است كه اعتبارات دولتي كافي نيست. 
  صبح دي��روز هماي��ش بين المللي راهب��ري ديابت با حض��ور دكتر 
سيدحسن هاش��مي، وزراي بهداش��ت كشورهاي روس��يه، قزاقستان، 
تركمنس��تان، معاونان و دس��ت اندركاران وزارت بهداشت، رئيس بنياد 
بيماري هاي خاص و كارشناسان داخلي و خارجي در مركز همايش هاي 
بين المللي صدا و سيما آغاز شد. تني چند از مسئولان سازمان بهداشت 

جهاني و فدراسيون جهاني ديابت نيز در اين همايش شركت دارند. 
   دكتر مجيد حاجي فرجي، رئيس انستيتو تحقيقات تغذيه اي و صنايع 
غذايي كشور از مطالعه همزمان غني س��ازي با ويتامينD روي سه نان 
سنتي ديگر خبر داد و گفت: حدود 93 تا 95 درصد مصرف مردم در كشور 
نان سنتي است و چند سالي  است كه اين نان با آهن و اسيدفوليك غني 
 D مي شود. بر اين اساس كار آزمايشي غني سازي سه نان ديگر با ويتامين

نيز در حال انجام است تا ميزان اثربخشي آن را بسنجيم. 
  به گفته متخصصان زنان و زايمان در حال حاضر يكي از علل مهم مرگ 
و مير مادران، سقط غيرقانوني و غيرايمن است. زماني كه ادامه بارداري 
س��امت و جان مادر را تهديد كند يا زماني كه جنين ناهنجاري داشته 

باشد، انجام سقط درماني توصيه مي شود. 
  روان شناسان معتقدند حس تنهايي، محروميت و بي پناهي بهترين 
تصوير ب��راي درك محرومي��ت هيجاني اس��ت. در واقع اف��رادي كه از 
محروميت هيجاني رنج مي برند، احساس مي كنند مهر تنهايي بر پيشاني 
سرنوشت شان خورده و بيشتر اوقات احساس دلتنگي مي كنند. محروميت 
هيجاني مثل اين اس��ت كه در زندگي به دنبال گمشده اي مي گرديم و 
بيش��تر اوقات با نوعي احس��اس پوچي و معنا باختگي دست و پنجه نرم 

مي كنيم.

محمدرضا هاديلو

مدح ابتکارانه از  خودروهای آلاینده 
دكتر معصومه ابتكار، رئيس سازمان حفاظت محيط زيست، روز گذشته 
 در حمايتي نه چندان آشكار از خودروهاي توليدي جديد، عنوان كرد كه

 110 هزار خودروي جديد به دليل كسب استانداردهاي يورو۴ آلودگي 
خاصي ايجاد نمي كنند. خبرگزاري »مهر« در اين رابطه نوش��ته بود كه 
ابتكار با اشاره به انتقاد اقبال ش��اكري، عضو شوراي اسامي شهر تهران 
مبني بر اينكه تمام خودروهاي فروخته شده در كانشهرها تردد مي كنند 
و موجب افزايش آلودگي مي ش��وند، افزود: اگ��ر خودروهايي كه توليد 
مي شود استانداردهاي لازم را نداشته باش��ند و آلايندگي بالايي داشته 
باشند، اين ادعا درست است، اما از ابتداي س��ال 91 تمامي خودروهاي 
ساخت داخل بايد استاندارد يورو۴ و خودروهاي وارداتي استاندارد يورو 5 
را اخذ كنند. به عبارت ديگر همه خودروهاي پاك شده داخلي استاندارد 

يورو ۴ را دارا هستند. 
وي در ادامه مي افزايد كه س��ازمان حفاظت محيط زيست هم به طور 
ادواري از همه خطوط توليد خودرو بازرس��ي مي كند. اين بازرس��ي ها 
درهمه ابعاد اجراي استاندارد يورو۴ اس��ت و هر كجا با استاندارد لازم 
منطبق نباشد، ش��ماره گيري خودرو ممنوع مي ش��ود.  با اين اوصاف 
اگر اين خبر را خوانديد و دهان تان از تعجب باز ش��د و توأمان اظهارات 
مرد افكن خانم رئيس به ذهن تان خطور كرد، تعجب نكنيد، چون هرچه 
كه باشد خانم رئيس عرصه سياست را به امورات زيست محيطي ارجح 

مي داند!
اما براي استناد به اظهارات قبل خانم ابتكار )زماني كه شمشير را براي 
خودروسازان از رو بسته بودند !( و اثبات اين تناقض آشكار عبارت » گايه 
ابتكار از خودرو سازان« را جست وجو كرديم. نتيجه چند گزينه بود كه 
نخستين آن تيتر» گايه ابتكار از خودروسازان – اميدنيوز« و آخرين آن 
تيتر» درخواست ابتكار از خودروسازان ژاپني « بود اما در كمال تعجب 

هر دو گزينه و گزينه هاي بعدي فيلتر شده بودند. 
اما با وجود ضعف در حافظه تاريخي برخي رسانه ها،  مردم و رسانه هاي 
حامي محيط زيست به ياد دارند كه ايشان بارها از اهمال ورزي، تخلف 
و پشت هم اندازي هاي خودروس��ازان درتبديل سيستم سوخت رساني 
خودروها از يورو۲ به يورو۴ گايه كرده بودند اما روش��ن نيست كه چرا 
ايش��ان، به يكباره تغيير موضعي 1۸0درجه اي در ن��گاه و مواضع خود 
اعمال كرده اند. گرچه با نگاهي به حركت كجدارومريز و سياس��ت هاي 
متغير اين سازمان مي توان به انگيزه ها و تغيير و تحول هايي اينچنيني 
پي برد و رويه بازي را حدس زد ! چراكه خانم ابتكار بارها به خودروسازان 
اولتيماتوم داد كه سيستم سوخت رساني خودروها را تا پايان شهريور ماه 
سال 93 ارتقا داده و به سيس��تم يورو۴ تبديل نمايند. اما اولتيماتوم به 
پايان رسيد و نتيجه گايه هاي سركار ايشان را در پي داشت. ضمن آنكه 
اين سؤال مطرح مي ش��ود كه دو خودروس��ازي كه در ماه هاي اخير با 
كمپين »نخريدن خودرو داخلي« درگير بودند و اوضاع مالي شان آنقدر 
در هم بود كه دولت ناگزير شد وام ۲0هزار ميليارد توماني را به اين صنعت 
بيمار و بي اخاق اختصاص دهد، با چه سرمايه و در چه زماني توانسته اند 

سيستم سوخت رساني توليدات خود را ارتقا دهند و اصاح نمايند؟ ! 
بنابراين آنچه به عيان روش��ن است، اين اس��ت كه محك در اين ميان 
پاكيزگي نسبي هواست كه يا به واردات سوخت يورو۴ پيوند مي خورد 
يا به حساب خودروسازان و شق القمر يورو۴ آنها! در حالي كه نبايد باد و 

بارندگي هاي اخير را فراموش كرد. 

 تربيت پرستار در بيمارستان
 سلامت بيمار را تهدید مي كند

عضو شوراي عالي نظام پرستاري با اشاره به اينكه تربيت پرستار 
در بيمارستان سامت بيمار را تهديد مي كند، گفت: تربيت پرستار، 
خارج از دانش�كده هاي پرس�تاري اس�تانداردهاي لازم را ندارد. 
عبدالله صفوي اظهار داشت: شوراي عالي نظام پرستاري پيگير مطالبات 

بر زمين مانده پرستاران است و تاش مي كند آنها را محقق سازد. 
وي افزود: مطالبات پرستاران قوانين مشخصي بوده كه مصوب وزارت 
بهداشت و مجلس است، ولي با اين وجود سال ها است كه مورد غفلت 
قرار گرفته، قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري، سختي كار پرستاران، 
قانون ارتقای بهره وري و دستورالعمل حرفه اي پرستاران از جمله اين 
قوانين بر زمين مانده اس��ت كه انتظار داريم مسئولان دولتي و رئيس 

سازمان نظام پرستاري مصرانه اين موارد را پيگيري كند. 
عضو شوراي عالي نظام پرس��تاري در ادامه به موضوع تربيت پرستار 
در بيمارستان ها اش��اره كرد و گفت: متأس��فانه زيرساخت هاي لازم 
در اين زمينه پيش بيني نشده اس��ت و در صورت انجام تربيت پرستار 
در بيمارستان با مش��كات زيادي از جمله تهديد س��امتي بيماران 
مواجه مي ش��ود.  صفوي با اشاره به اينكه دانش��كده هاي پرستاري به 
اندازه كافي عضو هيئت علمي ندارند، گفت: با اين وجود بيمارستان ها 
چگون��ه مي خواهند اعض��اي هيئت علم��ي جذب كنن��د و نبود اين 
اعضا در بيمارس��تان جهت آموزش به پرستاران، س��بب از بين رفتن 
استانداردهاي لازم در تربيت پرستار مي ش��ود.  وي تصريح كرد: پس 
از 100 س��ال آموزش پرستاري به جاي ارتقاي اس��تاندارد در تربيت 
پرستار، درحال عقبگرد هستيم و پرس��تاران بايد براي آموزش حتماً 

استانداردهاي لازم را داشته باشند. 

رئيس كانون عالي بازنشستگان تأمين اجتماعي:
 افزایش حق بيمه ها 

به خاطر افزایش تعرفه هاي درماني است
رئي�س كان�ون عال�ي بازنشس�تگان تأمي�ن اجتماع�ي از 
آغ�از اج�راي بيم�ه تكميل�ي جدي�د بازنشس�تگان تح�ت 
پوش�ش خب�ر داد و مدع�ي ش�د افزاي�ش ح�ق بيمه ه�ا ب�ه 
خاط�ر افزاي�ش تعرفه ه�اي درمان�ي ص�ورت گرفت�ه اس�ت. 
علي  اصغر بيات به مهر گفت: سال گذشته ۲3 هزار و ۲00 تومان مبلغ حق 
بيمه اي بود كه از بازنشستگان دريافت مي ش��د و امسال به دليل افزايش 
تعرفه هاي درماني، اين مبلغ به ۲۸ هزار و ۲00 تومان افزايش يافته است.  
وي با اشاره به اينكه در قرارداد جديد همان خدمات درماني سال گذشته 
تحت پوشش است، گفت: به موجب اين قرارداد سقف تعهدات بيمه براي 
اعمال جراحي تخصصي و همچنين بس��تري و ارائ��ه خدمات به بيماران 
خاص 10 ميليون تومان و بستري و جراحي هاي عمومي 5 ميليون تومان 
و خدمات پاراكلينيكي نيز از 3 تا 5 ميليون تومان اختصاص يافته اس��ت.  
به گفته رئيس كانون عالي بازنشستگان و مستمري بگيران سازمان تأمين 
اجتماعي، تمامي افرادي كه در آخرين ليست حق بيمه تكميلي آبان ماه 
بودند، تحت پوشش قرار مي گيرند و بازنشستگاني كه قصد انصراف دارند، 
از ابتداي آذرماه تا ابتداي اسفند ماه به مدت سه ماه فرصت دارند تا انصراف 
خود را اعام كنند. همچني��ن افرادي كه قصد دارند فرزن��دان خود را به 
ليس��ت اضافه كنند، مي توانند به كانون هاي بازنشس��تگي در كل كشور 
مراجعه كنند.  بيات با اشاره به اينكه ۲ ميليون و 500 هزار نفر تحت پوشش 
بيمه تكميلي قرار دارند، اظهار داشت: بازنشستگاني كه طي اين سه ماه از 
خدمات استفاده نكرده باشند، با مراجعه به كانون هاي مربوطه در استان ها، 
مبلغ كسر شده از حقوق شان به آنها بازگردانده مي شود.  وي با بيان اينكه 
تمام تاش ما رفاه حال بازنشستگان و كاهش مشكات درماني آنها است، 
تأكيد كرد: اميدواريم با تمديد قرارداد بيمه تكميلي، با توجه به هزينه هاي 
سنگين درمان، آرامش فكري و روحي و همچنين رواني و جسمي شامل 

حال بازنشستگان تحت پوشش در سال جاري شود. 

 بي برنامگي سيستم آموزش كشور
 براي سوادآموزي

روز گذشته رئيس س��ازمان نهضت س��واد آموزي آماري را در مورد تعداد 
بيسوادان كشور اعام كرد، مش��خص نبود بر چه اساس و پايه اي بايد اين 
همه بيسواد در كشور وجود داشته باشد. بر اساس اين آمار، در سرشماري 
سال 90 تعداد 3ميليون و ۴56 هزار بيسواد در گروه سني 10 تا ۴9 سال 
اعام ش��ده كه در حال حاضر اين عدد به حدود يك ميليون و 300 هزار 

نفر رسيده است. 
زماني كه سازمان نهضت سوادآموزي پس از سه دهه سوادآموزی به راحتي 
بيش از 3 ميليون ايراني كمتر از 50 س��ال را بيسواد معرفي مي كند، اين 
سؤال پيش مي آيد كه توجه به گروه سني كه در مقطع نوجوان و جوان و 
ميانسال قرار دارند، در كجاي برنامه هاي وزارت آموزش و پرورش و سازمان 

نهضت سوادآموزي قرار دارد. 
خوشبختانه يا متأسفانه چيزي كه در بين مسئولان باب شده، ارائه آمارهايي 
دقيق و مستند است اما اينكه چرا هيچ وقت از اين آمارها براي رفع معضات 

و مشكات استفاده نمي شود، باز هم سؤالي بي جواب است. 
به عنوان مثال گزارش ها حاكي است كه بيشترين نرخ بيسوادي در نقاط 
محروم است، به طوري كه در دو، سه دهه اخير بيشترين بيسوادي در نقاط 

روستايي به ثبت رسيده است. 
هرچند رئيس س��ازمان نهضت سوادآموزي مدعي ش��ده در حال حاضر 
در مناطق روستايي شايد خود افراد به مدرس��ه نروند، اما در اين مناطق 
مدارس��ي ايجاد ش��ده كه با يك، دو يا س��ه دانش آموز اداره مي شود ولي 
كارشناسان معتقدند پديده حاشيه نشيني و بيسوادي هنوز در اكثر نقاط 
شهري همچنان باقي است و به چشم مي خورد؛ مسئله پيچيده اي كه اجازه 

نخواهد داد روزي شاهد ايران بدون بيسواد باشيم. 
در حال حاضر و با توجه به وضعيت اقتصاد كش��ور عوامل زيادي دست به 
دست هم داده اند تا برخي شهروندان عطاي تحصيل را به لقايش ببخشند 
و بيشتر به كسب درآمد فكر كنند. بر همين اساس و با توجه به اينكه كسب 
درآمد در مناطق شهري به رغم اينكه بايد يك عامل انگيزشي براي زندگي 

بهتر باشد، اما در حال حاضر مانعي براي تحصيل شده است. 
در برخي مناطق مرزي كشور قاچاق كالا و بنزين با سودآوري خوبي رواج 
دارد و در نقاط حاشيه شهر ها و بيشتر در ميان حاشيه نشين ها نيز افراد با 
تكدي گري يا با جمع آوري ضايعات و فروش آن درآمدي به دست مي آورند 
و اين مانع از حضور آنها در مدارس مي شود. به خصوص اينكه اين بچه ها 
بيشتر متعلق به خانواده هايي هس��تند كه به لحاظ روابط اجتماعي دچار 

مشكات جدي هستند. 
با اين تفاس��ير چنين به نظر مي رس��د كه هنوز سيس��تم آموزشي كشور 
برنامه جامع و مدوني ب��راي اجباري كردن س��وادآموزي براي يك گروه 
سني معين و حداقل تا يك مقطع تحصيلي مش��خص كه معلومات اوليه 

را دربر بگيرد، ندارد. 
وقتي هنوز بچه هاي زير ۲0س��ال به عنوان بيس��واد معرفي مي ش��وند، 
سازمان نهضت سوادآموزي از برنامه هايش براي باسواد كردن زنداني ها و 
زير پوش��ش قرار دادن 111 هزار نفر از والدين بي سواد دانش آموزان خبر 
مي دهد و جالب اينكه برنامه ريزي براي افراد مس��ن و س��الخورده بسيار 
حساب شده تر از افرادي است كه بايد در اولويت قرار داشته باشند و جامعه 

مورد نظر آموزش و پرورش و نهضت سوادآموزي را تشكيل بدهند. 

سقوط مردم در شكاف ميان بيمه ها و سامت 

زهرا چيذري 
   گزارش  يك

علي خدايي بيجاري 

حوريه ملکی
   گزارش  ۲


